

СОДЕРЖАНИЕ

Историческая информатика

| | |
|---|----|
| <i>Владимиров В. Н., Щетинина А. С.</i> Social Science History: моменты истории | 7 |
| <i>Корчагин П. А., Черепанова Е. С.</i> Тематический слой «Водно-волоковые пути» портала «Историко-культурное наследие Пермского края»: особенности создания и возможности анализа методами геоинформационных технологий | 15 |
| <i>Еремеева Е. А.</i> «Коммунист – оптимист?» Как измерить «бодрость духа» общества (на примере контент-анализа политического юмора Советской Украины) | 24 |

История в публичном пространстве

| | |
|---|----|
| <i>Нагорная О. С.</i> Музеализация Первой мировой войны в Германии и России: юбилейные выставки между героикой и гуманизмом..... | 37 |
| <i>Сапон В. П.</i> «Козьма Минин... встает и, смотрит на нас...» (Мининский подвиг как фактор патриотической мобилизации российского общества в годы Первой мировой войны)..... | 44 |
| <i>Красильникова Е. И.</i> Проблемы репрезентации исторического прошлого в экспозиции Омского краеведческого музея (1929 – первая половина 1941 г.) | 51 |

Россия в годы «долгой революции» первой четверти XX века

| | |
|--|-----|
| <i>Пазин Р. В.</i> «Союз 17 октября» и политический террор начала ХХ века | 60 |
| <i>Самохина Г. А.</i> Российские либеральные историки начала ХХ века о положении России в Антанте и национальных интересах страны | 68 |
| <i>Тарасов К. А.</i> Тактика Военной организации большевиков по отношению к Июньскому наступлению Русской армии в 1917 году..... | 76 |
| <i>Рукосуев Е. Ю.</i> Екатеринбургское бюро Совета Съездов горнопромышленников Урала в 1917–1919 годах..... | 84 |
| <i>Домовитова П. Я.</i> Информационная война политических блоков на «белом» Урале | 92 |
| <i>Селянинова Г. Д.</i> Уральское учительство в условиях послефевральских преобразований 1917 года | 104 |

История советского общества

| | |
|---|-----|
| <i>Казиев С. Ш.</i> Переселенческий вопрос в национальной политике Советского государства в Казахстане в 1920-е годы..... | 116 |
| <i>Кометчиков И. В.</i> «Институт уполномоченных» на селе Центрального Нечерноземья в середине 1940-х–начале 1960-х годов | 125 |
| <i>Клинова М. А.</i> Советский модный дискурс второй половины 1970-х–1980-х годов: эволюция транслируемых потребительских стратегий | 140 |
| <i>Троякова Ю. К.</i> Советская историография культуры и творческой интеллигенции национальных районов Южной Сибири в 1965–1991 годах | 151 |
| <i>Каменская Е. В.</i> «Культурная революция» в Китае во второй половине 1960-х годов на страницах советской прессы и в восприятии населения | 159 |

История Европы

| | |
|---|-----|
| <i>Носов В. А.</i> «Процесс люблянской четверки» и его значение в контексте югославского кризиса конца 1980-х годов | 168 |
| Зарубежные центры исследования истории России | |
| <i>Коткина И. А.</i> Как изучают Россию в Швеции: четыре взгляда исследователей | 174 |
| <i>Суслов М. Д.</i> «...Обезличил нас и властвовал над нами»: Понятие «немец» в российских позднеимперских политических дебатах | 180 |
| <i>Мъёр К. Й.</i> Русская история и европейская мысль: Историческая концепция Василия Ключевского | 194 |
| <i>Рабов-Эдлинг С.</i> Либерализм и национализм в политической мысли России: Борис Чичерин как представитель модернистского национализма..... | 207 |
| Сведения об авторах | 221 |

CONTENTS

Historical Information Science

| | |
|--|----|
| <i>Vladimirov V. N., Shchetinina A. S.</i> Social Science History: moments of history | 7 |
| <i>Korchagin P. A., Cherepanova E. S.</i> Thematic layer “Water-Portage Ways” of the GIS “Historical and Cultural Heritage of Perm Region”: features and possibility of analysis by the methods of GIS technologies..... | 15 |
| <i>Yeremieieva E.A.</i> “Is a Communist an Optimist?”: measuring cheerfulness of the society (on the example of content-analysis of the Soviet Ukraine political humour) | 24 |

History in Public Space

| | |
|--|----|
| <i>Nagornaya O. S.</i> Remembering First World War in Germany and Russia: commemorative exhibitions between heroism and humanism..... | 36 |
| <i>Sapon V. P.</i> «Kozma Minin ... gets up and looks at us ...» (Minin’s feat as a factor of patriotic mobilization of Russian society during the First World War) | 44 |
| <i>Krasilnikova E. I.</i> Representation of the past in the Omsk regional museum’s exposition (1929 – the first half of 1941)..... | 51 |

Russia during the "Long Revolution" of the 1900s – 1920s

| | |
|---|-----|
| <i>Pazin R. V.</i> «The Union of October 17» and political terror of early XX century | 60 |
| <i>Samokhina G. A.</i> Russian Liberal historians of early XX century on Russia’s position in the Entente and its national interests | 68 |
| <i>Tarasov K. A.</i> The tactics of the Bolshevik military organization on the issue of the June offensive in 1917 | 76 |
| <i>Rukosuev E. Yu.</i> The Yekaterinburg Bureau of the Council of Congresses of the Ural miners in 1917-1919 | 84 |
| <i>Domovitova P. Ya.</i> Information warfare of political alliances in the “White” Urals | 92 |
| <i>Selyaninova G. D.</i> Teachers in the Urals in the conditions of transformations after February 1917 | 104 |

History of Soviet Society

| | |
|---|-----|
| <i>Kaziev S. Sh.</i> Resettlement question in the Soviet national politics in Kazakhstan in the 1920s | 116 |
| <i>Kometchikov I. V.</i> The institution of authorized representatives in the Central Nechernozemye villages of the middle 1940s – early 1960s | 125 |
| <i>Klinova M. A.</i> Soviet fashionable discourse (second half of the 1970s – 1980s): evolution of broadcasted consumer strategies | 140 |
| <i>Troyakova Yu. K.</i> Soviet historiography of culture and creative intelligentsia of the Southern Siberian national regions in 1965–1991 | 151 |
| <i>Kamenskaya E. V.</i> Chinese «Cultural revolution» of the second half of the 1960s in the Soviet media and in people’s perception | 159 |

History of Europe

| | |
|--|-----|
| <i>Nosov V. A.</i> «Ljubljana Four» trial and its importance in the context of the Yugoslav crisis of the late 1980s..... | 168 |
|--|-----|

Foreign Research Centers for Russian History

| | |
|---|----------------|
| <i>Kotkina I.A.</i> How Russia is studied in Sweden: four views of researchers..... | 174 |
| <i>Suslov M. D.</i> «...The Enemy Who Depersonalized Us and Enslaved Us»: The Concept of «Germanness» in Late Imperial Debates | 180 |
| <i>Mjør K. J.</i> Russian history and european ideas: The historical vision of Vasilii Kliuchevskii..... | 194 |
| <i>Rabow-Edling S.</i> Liberalism and Nationalism in Russia. Boris Chicherin as a modernist nationalist..... | 207 |
| About the Authors | 221 |